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IN JURUL PRELUĂRII UNIVERSITĂȚII DIN CLUJ

— Câteva rectificări istorice —

Cu prilejul serbărilor de zece ani ale Universității din Cluj 
s’au scris în presa locală și în cea din Capitală, mai multe articole 
despre modul în care această Universitate a fost preluată, în 1919, 
delà Unguri. Aceste articole sunt pline de inexactități și de contra
ziceri, cari aruncă o lumină curioasă asupra concepției oamenilor de 
astăzi ,cu privire la modul de a fixa pentru istorie adevărul despre în
tâmplările din trecutul apropriat.

Bazați pe memorie, care înșeală atât de ușor uneori, — pe fan
tezia care împodobește atât de generos aureola eroilor după război, 
— pe cunoașterea numai parțială a lucrurilor și, mai alles, pe conști
ința valorii hotărîtoare -a contribuției lor personale și a „jertfei“ pe 
care au adus-o pe altarul națiunii veșnic nerecunoscătoare, unii din 
autorii articolelor din chestiune „stabilesc“ și „restabilesc" cu o ne- 
mai pomenită ușurință și îndrăzneală „adevăruri istorice“, cari, însă, 
la cea dintâi atingere a lor cu documentele ce, din fericire există în 
număr suficient, câștigă o înfățișare cu totul deosebită.

I.

Actul preluării Universității a fost înfățișat în ,nu mai puțin 
de șeapte feluri, unul mai unilateral și mai greșit diecât cellalt, Astfel: 

L In No. 226 al ziarului „Națiunea" din Cluj, d-1 Dr. Pavel Roșea, 
care fusese însărcinat de mine cu preluarea inventarului Facultății de 
Litere, prezintă actul preluării Universității în aceste cuvinte:

„In urma unui ordin al Consiliului Dirigent, s’au întrunit în 
Cluj (în ce loc?), la 11 Maiu 1919, un(grup (!) de 12 delegați (mai 
erau și alțj delegați? N. A.), cu însărcinarea de a îndeplini a doua zi 
cea mai importantă faptă pentru cultura națională din Ardeal...

La ora 10 fără un sfert s'a postat în fața Universității o com- 
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panie ide dorobanți și în acelaș timp rectoratul, decanatele și celelalte 
instanțe universitare erau luate în primire de către delegații Statului 
român.

După prânz la 4, giranții rectoratului și decanatelor Universi
tății devenite românești!, s’au putut întruni în cea dintâi ședință, în 
sala (Senatului Universității... A fost desigur îndrăzneață și plină de 
răspunderi ideea naționalizării acestei Universități...

Cu atât mai mare este recunoștința noastră pentru acei cari 
aiu conceput planul înființării ei“.

2. D-l Coriolan Sucia, care la 1919 era student la Facultatea 
de Litere, susține, în Patria, Nr. 227: ț,,mie — adică d-lui Suciu — 
ca singurului reprezentant român al Facultății de Litere, mi-a reve
nit, alături de d-l Reșca, misiunea preluării acestei Facultăți“.

3. Ziarul Patria susține, în Nr. 228 că d-l Iuiliu Maniu a fost 
acela, care a dat ordin prefectului de atunci (recte: prefectul orașu
lui!), Valentin Poruțiu să preia Universitatea și că acesta a „execu
tat ordinul fără șovăire, dovedind un mare curaj“.

4. D-l Sextil Pușcariu scrie, în Nr. 229 al Patriei că Univer
sitatea a fost preluată de V. Poruțiu, iar în Nir. 234 al aceluiaș ziar 
revine, scriind că Universitatea am preluat-o eu, fiind asistat de d-l 
V. Poruțiu.

D-l Dr. N. Dragami, care a fost însărcinat cu preluarea Can- 
lariei Rectoratului, scrie în Nr. 230 al Patriei că preluarea s’a făcut 
astfel: La 1 Maiu am sosit la Cluj eu, care pe atunci eram secretarul 
general al Resortului Cultelor din Consiliul Dirigent al Transilvaniei 
și care l-am chemat la mine pe d-l Drăganu și împreună am alcătuit 
comisiunea de preluare a Universității. A doua zi dimineața s’a pro
cedat la preluarea formală a acesteia care ,,s’a făcut prin rectorat“, 
fiind de față la acest act istoric, eu, d-sa, prefectìul orașului V. Po
ruțiu și un maior Soare, ca reprezentant al puterii militare. După să
vârșirea acestui act istoric, d-sa a luat asupra sa, conform adresei 
Consiliului Dirigent, sarcina de „a conduce lucrările Comisiunei, care 
avea misiunea de a prelua inventarul diferitelor Facultăți“.

6. In Nr. 238 al „Națiunii' se scrie de către un anonim că („cea 
mai importantă preluare universitară a fost aceea a clinicelor“, că 
„preluarea lor a fost o chestiune de cea mai covârșitoare însemnă
tate, care a cerut multă jertfă și abnegațiune delà aceia, cărora le-a 
fost dat să le preia delà foștii stăpâniteri". Articolul din chestiune 
vorbește de ziua de 12 Maiu 1919 „când a sosit ordinul! de a se pre"? 
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lua Universitatea, amintind cu numele pe cei trei medici români cari1 
„au primit ordin de a se constitui în comisiune de preluare a clinice
lor, ceeace au și făcut“, dar neamintind, pe conducătorul efectiv al 
întregei operațiuni de preluare a Universității. Și în sfârșit:

7. D-l Drăgainu în No. din 14 și 15 XI, a „Națiuni!', scrie că 
eu aim fost acela care am avut, singur, însărcinarea de a prelua Uni- 
verstiatea, în jbaza unui ordin al Consiliului Dirigent, care-mi lăsa 
latitudinea să iau măsurile pe cari le voiu găsi de cuviință, la fața 
locului. Eu — continuă d-l Drăganu, — am găsit necesară institui
rea a două pomisiuni de preluare: una pentru Universitate, în frunte 
cu mine, și a doua pentru clinici ( fără să arate de cine era condusă ). 
însărcinările datte difeților membri ai Comisiiilbr sunt emanația în
sărcinării date de mine. In ce-1 privește pe d-l Drăganu, d-sa „din 
cea dir.tâi zi a fost la dispoziția mea“, în cancelaria d-lui Poruțiu. 
Preluarea Universității ,,am făcut-o toți membrii comisiunei sau co- 
misiunilor, în frunte cu d-l Ghâbu, .însoțit de d-l Poruțiu. Comisiu- 
nea sau ccmisiunile de preluare“ — zice d-l D. — s'au numit așa, 
tocmai fiindcă au avut parte activă la preluare, nu au fost simple co- 
misiuni de inventariere, cum vrea să ni-le prezinte acum d-l Ghibu“. 
„Insuș actul preluării n’a fost decât executarea unei hotărîri a Consd- 
liullui Dirigent, hotărîre luată pe urma propunerilor d-lui Ghibu. 
Ea a fost un act mult-puțin mecanic, pe care-1 putea face tot așa de 
bine și altcineva în locul d-lui Ghibu“.

In lucrarea mea despre Universitatea din Cluj, eu — afirmă 
d-l Drăganu — evit cu multă abilitate descrierea actului preluării, 
lăsând să se înțeleagă că l-am făcut singur. „Dar lucrurile în reali
tate nu s’au petrecut tocmai așa". Preluarea „am făcut-o toți mem
brii ccnsâei |Sau comisiilor, >în frunte cu d-l Ghibu, însoțit de d-l Po
ruțiu... Nu se peate vorbi așadar nici de vreun curaj special al vre
unuia din membri ori asistenți...

„Primejdia și răspunderea în momentul preluării, a fost pentru 
toți egală". La Rectorat, „a cărui preluare simboliza preluarea univer
sității", a mers d-il Ghibu, N. Drăganu, V. Poruțiu și un maior 
„Ceeace este de notat —încheie d-l Drăgan, este că acum d-l Ghibu 
nu-și mai amintește nicăiri de prezența mea, împreună cu d-sa și 
d-l Poruțiu, la fostul rector Schneller, unde am avut cel puțin rolul 
d-lui Poruțiu".

Am redat aici în mod fidel descrierea șj comentariile actului 
preluării universității, act petrecut nu cu atâtea mii de ani în urmă, pe 
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vremea lui Tutan-Khamon, çi abia cu 11 ani înainte și cu privire la 
care totuș avem nu mai puțin de 7 versiuni, una mai contradictorie 
ca cealaltă. Cu nașterea Universității dip Cluj se întâmplă, supt 
ochii noștri, ceeace istoria ne povestește că s’a întâmplat în legătură 
cu nașterea llui Homer: șeapte cetăți se certau în antichitate, pe ches
tiunea onoarei de a fi fost locul unde marele poet a văzut mai întâi 
lumina zilei.

Gum chestiunea preluărei Universității nimeni n’o cunoaște î,n 
amănunte și în mod documentat, delà început și până la sfârșit, afară 
de mine, care m'am ocupat de ea de aproape și care am avut un rol 
hotărîtor în rezodvilrea ei, sunt dator față de adevărul istoric să o pun 
l'a punct în modul cel miai obiectiv posibili, chiar cu riscul de a indis
pune pe unii din cei ce au luat parte Ia discuție.

înainte de a restabili faptele, țin însă să reflectez la mirarea 
pe care și-o arată d-1 Drăgan că eu nu-mi amintesc nicăiri de faptul 
că d-sa m’a însoțit cu prilejul preluării Universității.

Oricine a fost de față la ședința soler. Jnă a Universității, în 
ziua de 20 Octombrie, și oricine a cetit cuvântările festive ținute în 
prezența M. S. Regelui, a putut să audă și să cerasta următoarele 
cuvinte pe cari eu le-am rostit ,în calitatea mea de fost secretar gene
ral al Resortului Cultelor: „Aduc mulțumirile mele acelora', cari m-au 
ajutat să duc la îndeplinire actul preluării Universității: V. Poruțiu, 
N. Drăganu“, — după care urmează apoi celelalte persoane cari 
mi-au dat concursul în această chestiune.

Nu pot înțelege cum vine d-1 Drăgajn să se războiască cu mine, 
care em vorbit clar și deschis de'spre D-sa, néavând nici un interes 
să ascund ceva din meritele d-sale. Că alții l-au nedreptățit, uitând 
să-l amintească, după cum a așteptat d-sa, asta nu mă poate privi pe 
mine, dar repet, — cu mine d-1 Drăgan n’avea nici cel mai mic mo
tiv să se ia lia harță.

După această observație, care dovedește că d-1 Drăgan nu-și 
amintește bine lucrurile petrecute înainte cu 11 zile, să trecem la re
stabilirea faptelor petrecute acum mai bine de 11 ani.

II.

Chestiunea preluării Universității din Cluj n’a fost o chestiune 
așa de simplă cum li se pare acelora cari au scris până acum despre 
ea, și cum a fost d. ex. chestiunea preluării Universității din Stras- 
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bcurg de către Francezi, sau a celei din Bratislava, de către Cehi. 
Deși, încă lia 15 Ianuarie 1919, în primul meu raport*) prezintat șefului 
Resortului Instrucției publice, V. Goldiș, eu militasem categoric pen
tru preluarea imediată după exemplul Franței în timpul concediului 
meu de boal'ă (20 Ianuarie—20 Februarie), Resortul a inițiat pe alte 
baze problema; el a iventat formula ca profesorii Universității să fie 
somați mai întâi să depuie jurământul de fidelitate față de Statul ro
mân. Dacă ei vor depune acest jurământ și se vor obliga ca în timp 
de doi ani să învețe limba română în așa măsură, încât să poată ți
nea prelegeri țn românește, ei vor rămânea mai departe în funcție. 
In Februarie d-1 V. Goldiș a și dat ordin prefectului orașului Cluj, 
d-1 V. Poruițiu, să comunice această măsură Senatului universitar, 
ceeace prefectul a și comunicat, neoficial, Rectorului. Din răspunsul, 
tct neoficial, al acestuia s’a putut constata că profesorii unguri, cari 
trăiau încă în speranța prăbușitei României mari, refuză categoric 
de a depune jurământul, cu toate că în această chestiune aveau des- 
legare delà guvernul maghiar. In astfel de împrejurări, d-1 Goldiș a 
însărcinat pe prefect să preia Universitatea pe seama Statului român. 
Dar această preluare era considerată numai în sensul afirmării suve
ranității Statului român printr’un control al nîtregei administrații și 
activități a Universității. In fața acestei măsuri, prefectul s’a dus în 
persoană la d-1 Ccldiș și i-a arătat că ea nu poate fi executată, din 
cauza că Ungurii ar opune o rezistență pe care, în împrejurările diate, . 
n'am putea-o înfrânge, fără complicații cari ar (putea fi penibile. In 
baza informațiilor prefectului, d-lui Goldiș a lăsat lucrul în suspensie. 
După câteva săptămâni, în preajma plecării sàie la București, ca mi
nistru al Ardealului în guvernul1 central, d-1 Goldiș a repetat ordinul 
către prefect, dar exact, cu acelllaș rezultat.

1) Raportul a fost expus în secția istorică a Expoziției Universității. El 
se va tipări, dimpreună cu toate documentele relative la ursirea universității ro
mâne din Cluj.

«t

Re’luându-mi activitatea la Resort, am pus în vedere noului 
meu (șef, regretatul V. Branisce, — care personal era de părerea că 
Universitatea trebuie românizată, succesiv, în măsura vacanțelor de 
catedre, — că Resortul nu mai poate da îndărăt și că ordinele date 
trebuiesc duse le îndeplinire, dacă nu de altceva, cel puțin de ambiția 
de a nu ne arăta în fața Ungurilor și inconsecvență și sllabi. Am con
venit leu Branisce ca, deocamdată să mă duc eu la Cluj și să văd cu
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ochii mei situația, urmând ca apoi să fac propuneri reale, cari să se 
poată duce la îndeplinire. Astfel m’am și dus la Cluj, unde în zilele 
de 15—17 Aprilie, am vizitat, incognito, toate școlile de toate gra
dele, inclusiv Universitatea, cu toate instituțiile anexate ei. întors de 
la Cluj, am pus pe hârtie în med amănunțit și documentat întreaga 
probldmă a Universitții din Cluj, într’un lung memoriu, pe care la 
1 Mdiu i l-am prezintat personal prcședii.idui Consiliului Dirigent, 
d-1Iuliu Manóu. In acel Memoriu 2) punctul de vedere la care se an
gajase oficial Resortul, fără asentimentul meu, de a soma 'pe pro
fesorii Unguri să depuie jurământul' — ceeace implica menținerea 
lor în serviciu, până la pensionare, — era menținut, și el a obținut 
nu numai aprobarea d-lui I. Maniu, ci a întregului Consiliu Dirigent, 
căruia i-am prezintat raportul!, în ședința delà 7 Mani. In această șe
dință, eu am fost însărcinat să plec imediat la Cluj și să iau, la fața 
locului, măsurile pe cari le va indica situația. Plecând la Cluj, în 
ziua de 9 Maiiu, eu duceam cu mine patru ordine : unul cu Nr. 3345, 
către prefectul orașului, căruia i se cerea să comunice de urgență Se
natului universitar ordinul alăturat, privitor la depunerea imediată a 
jurământului, având să avizez despre rezultat, fără amânare, Rezor- 
tul, pentru ca să poată lua măsuri în consecință. Al dcilc'a ordin era 
către Senatul universitar. Al treilloa (Nr. 4336) era către mine, ca per
soana care nu eram numai delegată cu o anumită misiune, ci aveam 
să fiu, în momentul când va sosi la Prefectură răspunsul Universi
tății, Resortul însăși,, căruia Prefectul avea să-i raporteze și care 
'avea să ia imediat măsuri în consecință. Ordinul acesta era dat pe 
Ziua de 12 Maiu, adică pe ziua când avea să sosească la Prefectură 
răspunsul Universității și când deci măsurile aveau să se și execute 
imediat, fără a se mai fr<ce vreun raport la Consiliul Dirigent' și fără 
a se mai aștepta avizul acestuia. Ordinul scris de mine și iscălit de 
Branisce, era făcut pentru eventualitatea că profesorii refuză depune
rea jurământului și resping orice fel de amestec al Statului român în 
afacerile Universității, cum făcuseră consecvent până aci, — even
tualitate pe cate eu o prevăzusem si în vederea căreia luasem din 
vreme toate măsurile. Ordinul în chestiune, după ce amintea că pro
fesorii au denegat jurământul, continua, adresându-se către mine:

21 Aceeași observație.

«

„In consecință, te autorizez pe d~ta să te prezinți de urgență la 
Cluj, unde cu ajutorul prefectului orașului și al celorlalte organe ale 
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vieții de Stat, vei lua în primire Universitatea dimpreună cu întregul 
ei inventar și cu toate instituțiile pendinte de ea, instituind pentru su
pravegherea lor un număr corespunzător de persoane potrivite...

Despre cele îndeplinite, îmi veți raporta amănunțit“.
V. BRANISCE

Al patrulea ordin era către comandantul garnizoanei Cluj, că
ruia i se cerea să-mi puie la dispoziție pentru ziua de 12 Maiu, armata, 
de care, eventual, aș avea nevoie în scopul execu'tărei misiunei mele.

Sosit la Cluj, în după amiaza zilei de 9 Maiu, m’am dus direct 
la prefectura orașului, unde am luat măsuri ca ordinul să f.'e trimis 
imediat Rectorului. Cum timpul era spre seară, când oficiile nu mai 
funcționau, și cum a doua zi era 10 Maiu — primul 10 Maiu româ
nesc la Cluj! — iar ziua de 11 cădea pe Duminică, și cum prefectul 
obișnuise până aci să trimită Universității ordinele în limba maghiară, 
și acum era târziu pentru ca ordinul cel nou să se traducă, să se în
registreze și >să se expedieze, fui rugat de prefect să las lucrul până 
Luni în 12 Maiu, — ceeace eu însă n'am admis. Astfel, ordinul fu 
tradus imediat în ungurește — lucru peic'are eu personal nu l-am a- 
probat, dar pe care nu-1 puteam împiedeca, fiind intrat în uz — și, 
dimpreună cu adresa însoțitoare a Prefectului fu trimis, seara, Recto
rului, la locuință. In adresa sa, prefectul referindu-se la adresa Nr. 
231’3, din 23 Martie, a Rezortului, punea în vedere că profesorii cari 
vor depune jurământul, vor putea rămânea la posturile lor, întrucât 
vor învăța în timp de doi ani limba română. Apoi, indica. dispoziția 
luată de mine personal, că dacă până lia 12 Maini, ora 10 a. m., din orice 
motiv Prefectura nu va primi răspuns, va lua imediat măsurile necesare.

Paralel cu aceste măsuri, eu comandasem înlcă la 8 Maiu, tele
grafic, pe nouă profesori români delà Sibiu, Arad, Blaj, Năsăud și 
Gherla, ca pe ziua de 11 să se prezinte la mine, la prefectura ora
șului Cluj, spre a primi ordine. La aceste 9 persoane, în planul meu de 
bătaie mai adăogasem alte câteva elemente de încredere din Cluj, cu 
ajutcriil cărora aveam să execut simultan planul de preluare a Uni
versității, în cazul că răspunsul acesteia îmi va impune să procedez la 
preluare. Toate cele 16 persoane chemate de mine s’au prezentat în 
seara zilei de 11 Maiu la mine, la prefectură, unde le-am comunicat 
că a döua zi, probabil, voiu avea nevoie de serviciile lor, în vederea 
aranjamentului ce trebuie făcut la Universitate.

In cursul celor două zile —.10 și 11 Maiu — eu am pregătit
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toate amănuntele planului, preconizând trei rânduri de măsuri: 
1. pentru cazuil că profesorii ar depune jurământul, urma să institui 
un organ de supraveghere a Universității, constătător dintr’o singură 
persoană („comisar“); 2. pentru cazul -,că profesorii nu depun jură
mântul, dar consimt să ție semestrul suplimentar de vară, pentru care 
erau luate toate măsurile, urma să institui organe de supraveghere la 
tcate Facultățile și la Rectorat, precum și pentru paza averei Uni
versității, și 3. pentru cazul că refuză jurământul și și ținerea .seme
strului de vară, .urma să preiau însumi Universitatea și să institui în 
acelaș tim'p organe suficiente cari să preia totodată și întreg inventa
rul acesteia. Măsurile au fost luate până în cele mai mici detalii, fără 
să fi avut cunoștință de ele altcineva, decât prefectul orașului, în 
cancelaria căruia am lucrat tot timpul. Nici vorbă nu era ca lucruri 
ca acestea, de o importanță extraordinară, să le fi discutat cu altci
neva, sau să compun chiar vre-o comisie, de comun acord cu d-1 Dră- 
ganu, care, până în ziua de 11, nici n’a vorbit cu mine. Evident, un 
astfel de plan trebuia țiput în cel mai strict secret, până în momentul 
aplicării lui, — cum s’a și întâmplat.

III.

In ce privește măsurile de siguranță, le-am fixat și le-am con
dus însumi. Aveam în privința aceasta o prețioasă experiență din 
Basarabia, unde în Octombrie 1917, cu ajutorul „Cohortei moldove
nești', am izbutit să organizez, la Soroca, în condițiile cele mai satis
făcătoare, primele cursuri românești pentru învățători și să introduc, 
cu forța armată, limba română în școala normală și în liceul de băeți. 
Ba, pot să spun .că de astădată, la Cluj, Provedința mi-a fost deose
bit de binevoitoare, căci mi-a scos înainte, ca comandant al garni
zoanei Cluj,pe o veche și neprețuită cunoștință, cu care lucrasem la 
Chișirău, începând cu prima zi după intrarea armatei române în Ba
sarabia, în condițiuni, a căror amintire îmi copleșește sufletul de emo
ție. In adevăr, avui norocul ca în aceste clipe grele, în cari Lingurii 
erau pregătiți să însceneze o adevărată revoluție, ca cea din Ianuarie 
1919, când în piața Clujului studenții maghiari, în frunte cu stea
guri națipnale, au provocat armata română, impunându-i acesteia să 
tragă în carne vie și să lase pe teren câțiva morti, — zic în acele clipe 
avui norocul să găsesc în fruntea garnizoanei Cluj pe, primul coman
dant al garnizoanei Chișinău, din Martie 1918, colonelul Opran,
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vechiu tovarăș de luptă de al meu, cu care și în Capitala Ardealului 
am avut plăcerea să pot lucra așa, încât să previn orice fel de posibi
litate ,nu numai de revoluție, dar chiar și de grevă a angajaților delà 
Universitate, afară de profesori. Căci trebuie să spun, că Ungurii 
erau pregătiți ca, în cazul când .noi am încerca să preluăm universi- 
'tatea, toți slujbașii Universității, în frunte cu cei peste 100 medici 
delà clinici, cu mecanicii, cu fochiștii, cu portarii, cu ordonanțele, etc. 
să se puie în grevă, provocând astfel o stagnare quasi-mortailă a tu
turor serviciilor Universității. Prevăzând toate eventualitățile, am 
luat măsuri, prin Comandament, ca toți funcționarii Universității să 
rămâie la posturile lor, sub sancțiunea deținerii și a transportării ime
diate peste Tisa, unde tocmai isbucnise cel mai turbat bolșevism.

In ziua de 12 Maiu, când la ora 9% a sosit răspunsul negativ 
al Universității, avu loc un moment nespus de interesant. Prefectul 
Poruțiu, singurul care era de față în momentul când primii răspunsul, 
a fost profund emoționat de situația în care ne punea refuzul cate
goric al Universității. In adevăr, prefectul credea că Ungurii vor avea 
stropul de înțelepciune practică necesar spre a salva cauza maghiară, 
grație generozității extreme a Consiliului Dirigent, și acum, în fața 
situației neașteptate, nu știa ce are de făcut. Conform ordinului scris, 
adus de mine delà Consiliul Dirigent, prefectul ar fi trebuit să rapor
teze acestuia inediat, în scris, telegrafic, telefonic sau în persoană, 
cerând instrucțiuni. El se și îndreptă spre telefon, cu gândul să ceară 
Sibiiul, dar eu îl oprii și-i pusei înainte ordinul No. 4336, adresat 
mie pentru cazul că răspunsul Universității avea să fie așa cum a 
fost, spunându-i că nu mai este cazul de a raporta nimic la Sibiiu, nici 
de a mai aștepta de acolo vreo dispoziție. „Alea reda est !“, — am 
spus prefectului. „Vom pleca imediat și vom prelua Universitatea 
fără nici un fel de discuție cu nimeni'. Căci, orice discuție ar putea 
aduce, eventual, vre-o complicație defavorabilă, ceeace eu voisem să 
fac din capul locului imposibil. Și cu aceasta, am deschis ușa spre 
sala de alături, unde cei 16 profesori, secundați de un număr dublu 
de stvdenți români, așteptau ordinele. Le-am spus, cum se prezintă 
situația șl ce are de făcut fiecare, apoi am înmânat fiecăruia hârtia 
oficială, iscălită de mine, prin care le arătam însărcinarea pe care le-o 
dau: unul avea să preia Rectoratul, altul Decanatele, etc., etc. Fiecare 
primea câte 2 studenți ca ajutor. Până la ora 12 toate oficiile aveau să 
fie preluate.

Pentru mine, personal, rezervasem problema preluării Univer
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sității, ca instituție. In consecință, însoțit de prefectul, de d-l Dră- 
ganu, care avea să preia cancelaria Rectoratului, și de studentul Ovi- 
diu Sârbu, am mers la Rectorul St. Schneller, căruia i-am pus în ve
dere să predea Universitatea în seama Statului român, ceeace el se 
văzu silit să și îndeplinească.

Țin să fixez aici rolul pe care l-au avut cu prilejul acestui act, 
persoanele prezente. Din parte-mi, nevoind ca într'o clipă pe cât de 
măreață, pe atât de critică, să creez vre-o complicație pe chestiunea 
Iurtei în care avea să se țipă ccnversația și în care avea să se re
dacteze procesul-verbal, și nevoind, din înalțe rezoane de Stat și din- 
tr’o ambiție personală, să întrebuințez limlba maghiară, în care se 
purtase până aci întreaga corespondență între prefect și rector, am 
spuis prefectului să comunice el scopul venirii mele și să facă, în nu
mele meu, somația cuvenită. Prefectul s’a executat în condițiile cele 
mai civilizate, comunicând rectorului toate dispozițiile pe cari eu am 
aflat de bine să le iau. In cursul ciscuțiunilor cu Rectorul, a intrat 
în cancelarie și maiorul loan Vasiliu, comandantul pieții, care co
manda ermata ce mi se pusese la dispoziție, dar de care n’am făcut 
alt uz decât că am plasat-o în fața Universității, pe timpul cât a du
rat preluarea, și i-am dat în seamă grija ondinei, care n a fost tulbu
rată de nimeni. El nu fusese însărcinat sau autorizat de nimeni să 
participe la acest act, dar intrat odată în cancelarie, nu mai era po
sibil să-il fac atent asupra inoportunității prezenței sale, de teamă să nu 
se petreacă vre-o scenă, pe care rectorul să o poată interpreta în de- 
favorul nostru. Mai mult chiar; când rectorul declară că eî nu ce
dează decât forței, am dispus ca semnul simbolic al forței să-1 aplice 
pe umărul bătrânului rector, tocmai comandantul pieții, — prezent 
din întâmplare. In ce-1 privește pe d-l Drăganu, dânsul n’a avut la 
preluarea Universității decât singurul rol de asistent, întocmai ca și 
studentul Sârbu, care și el a iscălit procesul verbal alături de d-l Dră
ganu. Acesta avea însărcinarea să ia în primire Cancelaria Rectora
tului, ceeace nu trebuie confundat cu Universitatea.

Pentru ca orice confuzie cu privire la atribuțiile persoanelor în
sărcinate de mine (nu de Consiliul Dirigent!) să înceteze, las să ur
meze aici însăși ordinele date de mine acestor persoane:

In ordinul dat d-lui Drăganu, ziceam:

,,Te însărcinez să te prezinți de urgență la Cancelaria Rectora
tului, având să o pretai... și să o conduci până la alte dispozițiuni... 
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Totodată te autorizez să supraveghezi1 ) și activitatea persoanelor 
încredințate de mine cu preluarea inventarului și să le stai la dispozi
ție cu îndrumările d-tale, având să primești rapoartele ce ți se vor 
înainta și să le trimiți Resortului nostru“.

1) Nu și „să conduci".

Mai clar decât așa nu se putea vorbi: d-1 Drăganu n’avea nici 
să preia Universitatea, dimpreună cu mine, nici să o conducă și nici 
să conducă „Comisiunea“ de preluare, care nici n’a existat nici odată. 
Dânsul avea să fie pur și simplu un girant provizor al Cancelariei 
rectoratului, jși omul de legătură între diferitele oficii provizorii și Re
sortul de Instrucție, unde eu dețineam la acel moment și postul (ne
retribuit) de director ,al învățământului superior.

Ordinul pe care l-am dat celorlalte perscane încredințate cu 
preluarea principalelor servicii, conținea următoarele:

„Ajutat de personalul auxiliar necesar, D-ta vei proceda ime
diat la luarea inventarului, având să răspunzi la timpul său de el. 
Mai departe, D-ta vei avea să urmezi conform instrucțiunilor pe cari le 
vei primi delà d-l Dr. N. Drăganu, instituit de mine ca prim-delegat, 
și delà d-l Dr. V. Poruțiu, prefectul orașului Cluj“.

Din acest ordin este și mai evident rolul d-lui Drăganu de pre
tins „conducător al Comisiunei"; organele instituite de mine nu-i erau 
supuse numai dânsullui, ci și prefectului orașului, însărcinat și el de 
mine cu „supravegherea Universității“.

Dar, dacă pentru „preluarea Universității“ n’am avut nici un 
motiv să institui o coimisiune, în schimb m’am văzut îndemnat să in
stitui o ccmisiune pentru Clinici. Iată ordinul în chestiune:

„scopul ca funcționarea Clinicelor să nu sufere nici o întreru
pere, am aflat de bine să institui de urgență o comisiune constatatoare 
din cei trei asistenți români la aceste clinici (Dr. C. Tatar, Dr. C. 
Stanca și Dr. A. Nemeș), care comisiune se Însărcinează prin aceasta 
să ia imediat în seamă cancelaria Decanatului Facultății de medicină, 
precum și controlul și conducerea clinicelor, al institutelor (inclusiv 
Institutul Pasteur) și al Spitalului Carolina...

Despre cele îndeplinite, Comisiunea este obligată a raporta, 
prin Oficiul provizor al Rectoratului, Resortului de Culte și Instruc
ție publică“.

Și aici chestiunea este foarte limpede: Comisiunea n’avea să 
„preia Facultatea de Medicină“ — din cauză că Universitatea în-
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treagă fusese virtual preluată de mine, care aveam, ordin lămurit în 
această chestiune. Comisiunea avea numai să preia Cancelaria Fa
cultății, precum și controlul și conducerea clinicelor pe cari, prin în- 
suș acest ordin, eu ca reprezentantul Puterii civile, îl dădeam, cu o- 
bligația ca să răsjundă tot față de mine, nu față de d-1 Drăganu, care 
— repet — n’avea nici un rol conducător.

Și aici, țin să precizez că, în totențiunea mea nu fusese deh în
ceput să-l pun pe d-1 Drăganu nici chiar în mod provizor în fruntea 
oficiului rec (crețului, din simplul motiv că d-sa, ca un modest și 
fc-arte proaspăt docent al Facultății de Litere, n’avea autoritatea per
sonală necesară pentru un<astfel de post, pentru care eu designasem 
încă din vreme pe Sextil Pușcariu, pe atunci decanul Facultății de 
Litere a Universității din Cernăuți. .Numai împrejurarea că Pușcariu 
nu putu veni la vreme, la Cluj, m'a făcut să-l însărcinez pe d-1 Dră
ganu, în mod provizor, ceeace și explică toate rezervele ,pe cari le-am 
făcut, când i-am circumscris atribuțiile și când am pus organele ce
lelalte și -supt supravegherea prefectului, care, evident, avea o mai 
mare autoritate.

Raportul despre preluare l-am făcut către Consiliul Dirigent, 
în ziua de 12 Maiu, eu singur. Imediat am primit apoi dela Sibiiu 
autorizația ca să iau la fața locului toate măsurile pe cari noua situa
ție le impune. Tot cu data de ^2 Maiu am și luat primele măsuri îij 
legătură cu necesitățile ivite pe urm preluării.

In cele cinci zile, pe cari le-am mai petrecut în Cluj (12—16 
Maiu), toate lucrările Universității le-am condus eu, ceeace se poate 
Vedea din următorul raport adresat, la 16 Maiu, de către d-1 Dră
ganu, Resortului:

Cu o caZe amintesc că până la această dată, toți domnii delegați 
încredințați cu preluarea instituțiilor aparținătoare Universității și-au 
prezintat rapoartele personal D-lui Secretar general Onisifor Ghibu.

„In urma încredințării care mi s’a dat prin oficiul Nr. 4336 
din 1919, în 12 Maiu 1919, la ora 11 în. a., însoțind pe d-l secretar 
general Dr. Onisifor Ghibu și d-l prefect al orașului Cluj, Dr. Valen
tin Poruțiu, m’am prezentat la Rectoratul Universității Dr. St. 
Schneller.

După declarațiile cuprinse în Procesul-verbal, din care un exem
plar l-a luat d-1 secretar general cu sine, Universitatea s’a declarat 
preluată,

A doua zi, în 13 Maiu 1919, m’am prezentat din nou in canee- 
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laria Rectoratului și împreună cu fostul Rector am inventariat — ăjti- 
tați de personalul oficiului — și, in baza acestui inventar, cuprins în 
procesul-verbal Nr. 4/1919, alăturat la acest raport, am preluat atât 
oficiul Rectoratului, cât și mobilierul și arhiva.

Mulțumind adânc Onor. Resort pentru încrederea pusă în ne
însemnata mea persoană, semnez — etc.1), Dr. N. Drăganu, condu
cătorul provizoriu al Rectoratului.

Ce rezultă >din acest raport al d-lui N. Drăganu, pe care d-sa 
— vai! — l-a uitat? Rezultă că, în ziua de 12 Maiu, când eu, asistat de 
prefectul orașului am preluat Universitatea, d-sa însoțindu-mă pq 
mine și pe .prefectul, ts’a prezintat la Rectoratul Universității, a cărei 
Cancelarie a preluat-o însă abia a doua zi, după ce eu am preluat 
Universitatea, ca instituție. Din faptul că Procesul verbal de preluare 
■eu l-am luat culmine — pentru a-1 prezintă Consiliului Dirigent, — 
rezultă în chip neîndoielnic pentru orice om obiectiv, că actul propriu 
zis de preluare l-am îndeplinit eu. Că au fost de față la acel act și 
alte persoane, pe cari le-am luat cu mine, aceasta nu schimbă câtuș 
de puțin caracterul lucrului, absolut evident și din ordinul ,pe care 
l-am primit delà Consiliul Dirigent și prin toate măsurile pe cari le-am 
luat personal în vederea executării actului. Rezultă mai departe că 
„domnii delegați încredințați cu preluarea instituțiilor aparținătoare 
Universității“ — ceeace este cu totul altceva decât Comisiunea de 
preluare a Universității însăși — organ inexistent, inventat de ne
cunoscători ai chestiunii sau de interesați — mi-au prezintat mie, per
sonal, toate rapoartele lor.

IV.

Și cu acestea aș putea termina lămuririle în legătură cu prelua
rea Universității. Dar, cum d-1 Drăganu află de bine nu numai să 
prezinte faptele într’o formă foarte personală și incompletă, ci și să 
le interpreteze într’un mod arbitrar și jignitor și pentru adevăr și 
pentru oameni, voiu mai insista puțin asupra câtorva afirmațiuni de 
ale d-sale, căutând să le pun la punct cu aceeași obiectivitate, ca și 
până aici.

D-1 D. afirmă că eu am ajuns vrând-nevrând, să mă ocup de 
problema preluării și 'românizării Universității, fiind (solicitat de îm
prejurări și de oameni și ,că actul preluării, săvârșit de mine, n’a fost 
decât executarea unei hotărîri a Consilïului Dirigent, luată pe urma 
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propunerilor mele. Acest at a fost un act mult-puțin mecanic, pe care-A 
putea face tot atâ de bine și altcineva în locul meu.

Nu voiu insista asupra totalei absențe a logicei în afirmațăunile 
acestea, cari se bat cap în cap, ci voiu restabili faptele (istoricește.

Este cu totul inexact că eu aș fi fost solicitat de cineva să mă 
ocup de problema Universității și că aș fi făcut-o vrând-nevrând.

Ar putea preciza d-l Drăgan, cufapte: cine m’a solicitat pe mine 
și de unde a venit spre mine vre-o inițiativă? M’a solicitat D-sa? Sau 
m’a solicitat altcineva?

Adevărul este că eu n’am primit delà nimeni nici un fel de sti
mulent și că în întreaga chestiune a'm pornit din .propria mea iniția
tivă. Niciodată, în cursul carierii mele publice, n’am foist un birocrat, 
■care să mă conduc de litera seacă a legii isau, să aștept să mă îm
pingă delà spate cineva; totdeauna am fost un om de inițiativă, ade
seori temerară, șj numai grație acestui fel al meu de a fi am putut 
urni din loc probleme mari, cari altora li se păreau că trec peste pu
terile noastre. In Decembrie 1918, când am fost chemat în postul de 
secretar general al Resortului de Culte, eu nu veneam cu sfiala omu
lui care atunci dă întâi față cu probleme mari și grele și care pentru 
mtaia oară e pus în fața unor mari răspunderi istorice. Fuisesem doar, 
până la 1914, conducătorul învățământului din arhidieceza ortodoxă 
aTransilvaniei, în care calitate am avut tocmai din cauza inițiative

lor mele personale îndrăznețe, necontenite lupte cu guvernul ungu
resc și cu opinia publică maghiară, fără ca să fi capitulat vreodată 
înantea lor. Cel mai șovinist ziar maghiar, Pesti Hirlap, ocupându-se 
m articolul său de fond din Nr. delà 30 Maiu 1911, de cartea mta 
germană asupra Bilingvismului în Ungaria, scria: „Dacă îndrăznește 
să calomnieze așa, pe față, națiunea maghiară și legislația e; înaintea 
străinătății, acela, care în calitate de inspector general român dispune 
de atâta putere, ca și un ministru de instrucție al cutărui Stat din 
Balcani, ne întrebăm: ce spirit poate să stăpânească în subalternii săi, 
și aceștia ce spirit pot să insufle tinerelor generații, cari se pregătesc 
în cele 700 școli primare de supt conducerea lui?” Ziarul încheia, pro
testând în contra mea și cerând Parlamentului să tragă la răspundere 
pe ministrul de Culte, pentrucă mă tolerează mai departe la conduce
rea învățământului românesc.

Aceasta era la 1911.
întreb pe oricine își mai aduce aminte de vremurile dinainte de 

războiu: a avut campania ungurească, susținută cu o diabolică per-
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severență împotriva mea, vre-un efect, în sensul că m’ar fi domesti
cit cât de cât, luându-mi ceva din energia și din inițiativa mea?

IV.

Dar, chiar în chestia Universității din Cluj, eu am desfășurat 
înainte de războiu o activitate, de care nu mi-e rușine , câtuș de puțin 
nici astăzi. Intr'o epocă dureroasă, în care entuziasmul de odinioară 
al Românilor ardeleni- pentru o Universitate națională, se stinsese a- 
proape cu totul, eu am militat în orice ocazie pentru această idee. Ast
fel, în Nr. 224 al ziarului Românul din Arad, vorbind despre jubi
leul de 50 de ani al catedrei de limba română dela Universitatea din 
Budapesta, eu scriam: „Cerem și noi admiterea de cetățeni străini *) la 
catedrele de limba română delà Universitățile din Budapesta și Cluj“. 
Curând după aceasta., când în iarna anului 1913/14 au avut loc, la Bu
dapesta, tratativele de împăcare româno-maghiară, între contele Tisza 
și Comitetul Partidului rațional român, cerându-mi-se din partea dele
gației acestui Comitet un memoriu cu privire la doleanțele Românilor 
în domeniul vieții școlare, cari doleanțe să formeze substrat la discuția 
cu contele Tisza, eu am puc la locul prim chestiunea unei Universi
tăți românești în Transilvania. Informat despre formularea acestui 
postulat, marele istoric delà lași, regretatul A. D. Xeno pol, scria în 
„Gazeta Transilvaniei" din 15 Ianuarie 1914: „Dacă contele Tisza 
ni-ar da tot ce am cere, dar ne-ar refuza Universitatea, să se rupă 
tratativele cu el". Revenind și în publicitate asupra acestei chestiuni, 
eu scriam în revista Transilvania, organul Astrei, (Nr. 4, 1914, pag. 
155): „Și de aceea, va trebui să stăruim și noi din toate puterile noa
stre ca să avem o Universitate proprie". Aceste idei le-am atins apoi 
și într’o conferință pe care am ținut-o în cadrul societății studențești 
„Petru Maior", a doua zi chiar după terminarea tratativelor cu Tisza, 
la Budapesta, unde în calitatea mea de membru supleant al Comite
tului național, am participat la ședințele în care acesta a rupt defini
tiv tratativele cu primul ministru ungar.

Prin urmare, afirmațiunea d-iui Drăganu că eu m’aș fi ocupat, 
la 1919, vrând-nevrând cu problema preluării și naționalizării Univer
sității din Cluj, fiind solicitat de împrejurări și de oameni, pentru orice 
om obiectiv, are foarte puține șanse de a fi luată în serios.

1 ) Adică, de cetățeni ai României libere.

*
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■ ' - V.

Dar trec mai departe, si amintesc că în Decembrie 1918 eu mă 
întorceam în Transilvania, eliberată într’o oarecare măsură și prin 
luptele fiilor ei emigrati în România, — mă întorceam, zic, din Basa
rabia redevenită românească, la opera de deșteptare a căreia am lu
crat cu un entuziasm care n’a cunoscut margini și cu un curaj pe 
care d-1 N. Iorga l-a caracterizat, cu următoarele cuvinte, scrise cu 
prilejul încetării gazetei mele România Nouă: „Ea (gazeta) are noro
cul de a vedea îndeplinit un program pe care, cu un curaj fără păreche, 
l-a proclamat, când părea că biruința, lui e o imposibilitate pentru gene
rația de astăzi" (Cf. „Neamul Românesc“, Iași, 24.XI.1918).

Eu aduceam cu mine din Basarabia, nu numai un suflet călit 
în luptele cele mai grele, ci și o experiență, care mi-a fost de un mare 
folos în tot ce am întreprins în calitatea mea de secretar general al 
Resorttdui de Culte. Chiar și în ce privește problema universitară, eu 
veneam din Basarabia cu e experiență nespus de prețioasă.

încă în 1917, pe timpul dominațiunii rusești, eu am luptat pen
tru înființarea unei Universități românești la Chișinău și pentru ere-1 
area de catedre de literatură și de istorie română la Universitățile din 
Kiew și Odessa. Mai mult chiar. In Congresul național al Românilor 
de peste Nistru, ținut la 17 Decembrie 1917 la Tiraspol, — dată la 
care d-1 Dragami ținea lecții despre limba română, în ungurește, la 
Universitatea din Cluj, — eu, în calitatea mea de raportor al proble
mei școlare a Românilor transnistrieni, am militat, printre altele, pen
tru înființarea cât mai grabnică a unei Universități românești în Basa
rabia. In baza raportului meu Congresul a luat următoarea hotărîre: 
„Să fie rugat Sfatul Țării (Basarabiei) ca să se grăbească cu deschi
derea unei Universități moldovenești, pentru ca tinerii moldoveni de 
peste Nistru să aibă unde se înzestra cu cultura națională mai înaltă" 
( Vezi broșura mea: Deșteptarea Moldovenilor de peste Nistru, Chi
șinău, 1917, pag. 63).

Lupta dusă în direcția aceasta n’a rămas la simple desiderate 
platonice: în ziua de 18 Februarie 1918, cu Ij/j lună înainte de Uni
rea Basarabiei cu România, la Chișinău s’a deschis Universitatea 
populară moldovenească, ca prima treaptă către o Universitate propriu 
zisă. Mi-a fost rezervat mie să deschid cursurile acestei Universități, 
cu lecția de inaugurare despre însemnătatea culturel naționale (S a 
publicat în „România Nouă" din 20 și 21 Februarie 1918).
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După astfel.de antecedente, cred ca cu greu ar mai putea afirma 
cineva .că eu, în Transilvania, aveam nevoie să fiu solicitat de cineva, 
ca să mă ocup de problema Universității din Cluj. Păstrez, cu sfin
țenie în arhiva mea, coala de hârtie scrisă de mine, a doua zi după 
sosirea la Sibiiu (18 Decembrie 1918), coală care cuprinde primele 
măsuri cve trebuiau luate în vederea creării,învățământului românesc 
de Stat în Transilvania desrobită. Pe această primă coală, se găsesc 
preconizate și primele măsuri ce trebuiau luate, și cari au și fost luate 
după câteva săptămâni cu privire la Universitatea din Cluj.

VI.

D-l Drăganu mai susține, cum am văzut, că actul preluării a 
fost un act muit-puțin mecanic, pe care-î putea face tot atât de bine 
și altcineva în locul meu.

Pentru ca să putem avea o idee exactă de greutățile împreunate 
cu acest act, să ne aducem aminte de două faipte: 1. Prefectul orașu
lui Cluj, însărcinat în două rânduri de Consiliul Dirigent cu preluarea, 
a cerut să fie dispensat de această sarcină, a cărui răspundere de
clară că n’o poate lua, și 2. D-lui N. Drăganu i-au trebuit aproape trei 
săptămâni (28 Februarie—19 Martie) pentru ca să poată începe la 
Universitatea ungurească, un curs de istoria literaturii române, în ro
mânește, deși și d-sa și Universitatea primiseră ordin categoric în a- 
ceastă chestiune, delà Consiliul Dirigent.

In fața acestor fapte, mă îndoesc că d-1 Drăgan, ar fi putut să 
preia Universitatea, în acele condiții cari au impus deopotrivă și Ro
mânilor și Ungurilor și cari au dat, din capul locului, întregei probleme 
a Universității o bază ce n’a mai putut fi clătinată de nimeni.

VII.

D-l Drăganu mă mai învinuește că, în cartea mea despre Uni
versitatea din Cluj am uitat să spun că autorul referatului prezintat 
Congresului profesorilor secundari, ținut la 6 Ianuarie 1919 în Sibiiu, 
cu privire la preluarea și organizarea Universității din Cluj — ,.refe
rat emănunțit și motivat“, scrie d-1 Drăganu -— este d-șa. Este ade
vărat că n'am spus cine-i autorul referatului din chestiune,, și aceasta 
din două motive: mai întâi, în lucrarea mea sumară n’am putut intra 
în toate amănuntele pe cari le-ar fi pretins ambiția personală a unor 
oameni, apoi, în cazul din chestiune, m’a împiedecat și un sentiment de 
delicateță. Dacă ar fi fost să arăt întreg adevărul în această chestiune.

astfel.de


io

ar fi trehuit să spun o serie de lùcruri pe cari atunci modestia m’a 
făcut să le suprim, dar pe.cari acum d-l Drăgan mă obligă să le scot 
la iveală, ■. ! '

Iată care e adevărul în această chestiune.
Eu m'am întors Ia 5 Ianuarie 1919 la Sibiiu, venind delà Chiși- 

nătt, cu întreaga mea familie, după o pribegie de 4*4 ani, ( Personal, 
■ venisem încă Ia 17 Decembrie 1918, dar. Ia 22 Decembrie am plecat 
din nou la Chișinău, ca să-mi adiuc familia).

La întoarcere, în cursul lungèi și nespus de grelei călătorii, m’am 
îmbolnăvit de gripă, care m’a ținut câteva zile în pat, Ia București, 
Plecând din-București, înainte de a-mi fi făcut convalescența, pe drum 
am recidivar și, ajuns Ia Sibiiu în prescura Congresului profesoral, la 
care țineam-să iau parte cu orice preț, a trebuit să mă așez din nou în 
pat având febră foarte urcată. Neputând participa, astfel, la Congres, 
am chemat în dimineața primei zile,, la mine, pe regretatul G. Prccup și 
pe d-l N, Drăganu, rugându-i să puie dânșii în discuția Congresului 
două probleme mari ș.i urgente, pe cari voiam să le ridic eu, și anume: 
chestiunea recrutării. Corpului didactic pentru școlile secundare ar
delene, .cari aveau să se deschidă în toamna anului 1919, și chestiu
nea Universității din Cluj, Le-am spus, în acelaș timp, și cari sunt ve
derile mele în ambele chestiuni și anume: necesitatea înființării unor 
cursuri speciale în vederea pregătirii de profesori secundari și .necesit 
talea preluării cât mai apropiate și a naționalizării Universității din 
Cluj. -

In ce privește chestiunea întâia, regretatul Precup m’a înțeles 
pe deplin și, în referatul său, a pus chestiunea în mod limpede și 
energic. In ce privește chestiunea a doua n’am avut satisfacția de a-mi 
vedea înțelese și acceptate vederile. D-I Drăganu, caré în vremea 
aceea era docent de limba română la Facultatea de Litere din Cluj, 
în fruntea căreia stătea ca decan, renegatul Moldovan Gergely, șeful 
specialității d-lui Drăganu, n”a avut curajul să puie, pe față, în discuție 
problema naționalizării Universității din Cluj.

Referatul d-lui Drăganu, intitulat „Organizarea unei universi
tăți în părțile noastre ' (!), prevede înființarea unei Universități româ
nești care ,,e de dorit să se întemeieze în Cluj“, „Pentru a înconjura 
o mulțime de neplăceri care pot rezulta din antagonismul dintre pro
fesorii și studenții români și maghiari, Universitatea maghiară, cu sau 
fără zestrea ei (!) ar trebui să se mute, în .caz că.Săcuii vreau să și-o 
țipă, la Tg, Muirăș“. Universitäten d-lui Drăcpnu prevedea o Faculțate 
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teologică, cu două secții, una grece-catolică, aita ortodoxă, apoi câte 
o Facultate pentru Litere, Științe, Drept și Medicină. Universitatea 
ar avea un caracter ardelenesc, prin profesorii cari ar fi numiți și cari 
toți ar-putéa fi găsiți, pentru primele trei Facultăți, în Ardeal. .Pen«- • ■: 
tru Facultatea de Medicină ar trebui negreșit să recurgem la frații >■ 
noștrii.de dincolo de munți". Dar, cu câtă rezervă se exprimă1 și aici 
d-î Drăganu: „Sunt între ei fii de-ai Ardealului, cu nume mare în Iu- , 
méa științifica; Cine știe ( !!), dacă nu ar fi aplicați să vie să ne aju-. 
foreze în organizarea acestei Facultăți, precum și peste tot a serviciu-' re 
itti sanitar?" ’ .

In concluzii, d-1 Drăganu, cerea: 1. Organizarea cât mai urgentă 
a unei Universități „în părțile noastre"; 2. Aceasta să se facă la Cluj; * 

■31 „La recrutarea profesorilor să se țină socoteală de oamenii cu pre?.... 
gătiră specială delà roi" (fără să se facă nici cea mai mică amintire , . 
la necesitatea inexorabilă de a aduce învățați din Vechiul Regat) și. 
4. „Să se inventarieze și preia cât mai curând edificiul Universității, 
cu tot ce e, în el, biblioteca Universității, clinicele, laboratoarele și ... 
grădina botanică", Despre naționalizarea Universității, — nici un 
cuvânt. #

Șd, fiindcăd-1 Drăganu revendică referatului D-sale onoarea de 
a fi fost „cea dintâi manifestație publică privitoare la naționalizarea și 
la organizarea Universității din Cluj", să-mi îngăduie a mă opri puțin, 
la aprecierea numaia unuia din punctele atât de desljnate și de lipsite 
de real ale lui și anume la punctu] 3.

D-l N. Drăganu, în referatul d-sale preconiza, precum am vă
zut, o Universitate, a cărei profesori să fie „dela noi" din Ardeal. 
Trebuie să recunosc că părerea aceasta se găsia în iarna anului 
1918/1919 în foarte multe capete ardelenești. Aș putea exprima sta
rea aceasta și în procente, fixând un minimum de 90%.

In afară de foarte puțini membrii ad Consiliului dirigent, cari în 
timpul războiului au trăit în România, ceilalți cu extrem de puține ex
cepții, își închipuiau că Universitatea Ardealului va trebui să așeze 
la catedrele ei pe luptătorii naționali ardeleni de până aci, Trebuie s’o 
spun aci, pentru întâia oară în public, că eu am fost acela care am 
luptat pe toate cărările în contra unei astfel de anomalii, stăruind ca 
criteriul de alegere la catedre sa nu fie locul nașterii, ci pregătirea ști
ințifică și valoarea morală a candidatilor. M.i-au trebuit .luni de zile 
până să- străbat cu această idee, pentru care, totuș am fost batjocurii, ' 
și, jnaj târziu, persecutat, până 1« sânge — în sejwl Jitgpsr cp- 
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vântului. Voiu da aci o singură dovadă: La 23 Iulie 1919 d-1 Oct. 
Prie, care nu peste mult a ajuns secretar general al învățământului ar
delean, într’o scrisoare adresată regretatului G. Precup, califica mă
sura susținută de mine, de a aduce profesori. din vechiul Regaț, drept 
o șreșală radicală și un salt mortal. „Nu înțeleg — scria d-I Prie — 
pentru ce voi sunteți atât de încântați de țara românească, încât stați 
să invitați și doicele dincoace?“ (Aluzia la invitația pentru catedra de 
Matematică delà Universitata din Cluj, a distinsei profesoare delà 
Facultatea de Științe din Iași, d-na Myller-Lebedev ! ). „Noi arde
lenii, se săpăm groapa cu mâna proprie, de dragul unor ideologi, cari 
plutesc prin nori". Despre școala din vechiul Regat, d-1 Prie scria că: 
„mai mult seamănă a Orient, decât a noastră, cu tradiții și rădăcini 
foarte adânci". D-sa regretă că mie mi s a dat „o mână atât de abso
lut liberă peste școală", adăogând în acelaș timp că îmi „admiră în- 
tr'adevăr curajul .și pașii îndăzneți, pentru cari nu tot omul ar avea 
îndrăzneala să iea o responsabilitate atât de uriașă, care la caz de 
nesueces ori chiar.dezastru, i-ăr pricinui uriașe nepleceri" 1 ).

1) Vezi scrisoarea, în cartea mea: Dupà divi ani dela Unire, Cluj 1929. 
prj. 19 s. u.

Cât de reală era mentalitatea aceasta airdeleanorcentristă și re- 
geto-fobă, în capetele majorității conducătorilor noștri delà 1919, a- 
ceasta se poate vedea din exemplul cu Academia comercială din Cluj, 
Ia catedrele căreia, în 1920, au fost numiți aproape numai savanți ar
deleni. Așa s’ar fi făcut, la 1919 numirile și la Universitate, dacă 
s ar fi procedat după rețeta d-ldi Drăganu și a altora, de aceleași pă
reri cu d>sa. Ceeace nu-] împiedică pe d-1 Drăganu, ca, după aproape 
12 ani, traiti în altă atmosferă decât cea preconizată de d-sa, să i se 
pară că d-sa, cu ideile d-sale din referatul citat este părintele spiritual 
al Universității clujene !

In adevăr, în N-rul deîa 21 Noemibrie 1930, al ziarului Națiunea, 
în care d-1 Drăganu îșr publică referatul său dela 1919, se afirmă că 
„tot ce s’a făcut până la 12 Maiu 1919, în Cliuj, cu preluarea Univer
sității din acca zi, n’a fost decât executarea propunerilor din acest ra
port iș a hotărîrilor luate pe urma acestora", și că din acest referat „re
iese, ca un fir roșu, ideea de unificare cu învățământul din Vechiul 
Regat, întro’ vreme când ’ se tindea spre to organizare regionalistă" (! )



VIII.

Prin rectificarea afirmațiunilor d-lui Drăganu — sine ira et 
studio — am pus cred, la locul lor, și celelalte afirmațiuni, tot atât 
de inexacte, cari s'su debitat în presă în legătură cu preluarea Uni
versității din Cluj, în scopul de a făuri merite deosebite pe seama anu
mitor persoane.

Mărturisesc nu vre-un interes personal sau vreo ambiție oare
care m'a îndemnat să viu în publicitate cu aceste amănunte, ‘’Ci numai 
dorința de a nu lăsa să se acrediteze în opinia publică păreri greșite 
cu privire la momente din istoria noastră contemporană, pe cari le-am 
cunoscut de aproape și asupra cărora există și documente suficiente. 
Căci, dacă cei cari cunosc în mod complet și documentat lucrurile, nu 
vor interveni la timp pentru fixarea justă a lor, nu va fi cu putință să 
avem în vitor o Istorie care să merite cu drept cuvânt acest nume, și 
în locul Istoriei vom avea simple exhibiții, cari nu fac onoare mai ales 
unui înalt așezământ de cultură și de știință, cum e Universitatea.

ONISIFOR GHIBU
Profesor la Universitatea din Cluj


